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Sveriges Mjölkbönder startades 2006 med syftet att öka lönsamheten 
och förbättra villkoren för svensk mjölkproduktion. Från och med juni 
2019 ingår en prenumeration på Lantbrukets Affärer i medlemskapet 
och därmed lyfter tidningen de frågor som är relevanta för oss. 
På vår hemsida www.sverigesmjolkbonder.se finns all information om oss.
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S venskt lantbruk och i synnerhet 
svensk mjölkproduktion har 
många konkurrensnackdelar 
jämfört med konkurrerande 

länder. Vi måste ha lönsamhet. Lagar gör 
att vi inte kan ta betalt. Det positiva med 
detta är att det faktiskt finns en hel del 
att göra för att förbättra för mjölken och 
lantbruket i stort. Det negativa är att det 
inte verkar finnas någon vilja att på allvar 
ta tag i de här frågorna, vare sig från LRF, 

mejerierna eller politiskt. 
Vi har sammanställt en lista över olika 

regler, lagar och annat som gör att vi 
hela tiden tappar produktion. Har ni 
medlemmar i Sveriges Mjölkbönder eller 
andra som läser detta, fler punkter som 
behöver tas upp, får ni gärna dela med 
er till oss. Vi hoppas på att kunna börja 
stryka punkter på listan framöver….

Styrelsen Sveriges Mjölkbönder

Svensk 
mjölkproduktions 
konkurrenskraft 
– ett levande dokument 

Detta behöver åtgärdas
Listan över det som gör  
det svårt att vara mjölk- 
producent i Sverige:
• Beteskravet. Sverige är det enda land i  

världen som har beteskrav. Detta gör att vi 
har svårt att utöka våra besättningar och att 
vi inte kan ta betalt av konsumenten för 
mjölk från betande djur. Våra så kallade 
mervärden ger ingen merbetalning. 

• MKB. Att göra en miljökonsekvens
beskrivning är dyrt och förhindrar de 
som i nuläget vill utöka sin besättning.

• Avskaffad stämpel av lantbruk som 
 miljöfarlig verksamhet. Livsmedels
produktion är livsnödvändig verksamhet!

• Biotopskyddet. Det förstör möjligheten 
till rationellt brukande. Att få dispens 
kostar pengar och tar tid. Lagen gäller 
inte heller samhället i övrigt utan bara 
jordbruket.

• Dieselskatten för lantbruket måste  
permanentas på noll kronor.

• Reduktionsplikten ska avskaffas för 
eftersom EU inte har något krav.

• Varg och övriga rovdjur. Djurproduktion 
och rovdjur går inte att förena.

• Vildsvin och hjort. Skadorna ökar för 
varje år. Situationen är ohållbar.

• Stoppa anonyma anmälningar. Det är 
alldeles för lätt att använda myndigheter 
för att trakassera djurägare. 

• I Sverige är inte ”överbeläggning” till
låten. Det måste finnas en liggsäng för 
varje djur. Detta är onödigt eftersom alla 
djur inte ligger samtidigt. Detta fördyrar 
eftersom vi inte kan ha lika mycket djur 
på samma yta som andra länder. 

• Veterinärbrist. Sverige har brist på veteri
närer och de klarar inte ens jourverksam
heten fullt ut längre. Detta kan till viss 
del avhjälpas genom att vi utan kontroll
program till exempel skulle kunna få ge 
kalk till en ko med kalvnings förlamning.

• Nödslakt. När vi inte länge kan få 
 veterinärhjälp under nätter och helger  
blir det än viktigare att det finns nöd
slakt. Helt okej kött kommer att bli till 
kadaver utan en fungerande nödslakt.

• Vi har högre kostnader för djurmedicin 
än andra länder.

• Salmonellafriheten kostar oss pengar i 
form av dyrare foder, med mera. Vi kan 
inte stå för den kostnaden.

• Konkurrensverket måste se över struk
turen på mejerimarknaden och om  
mejerierna har mottagningsplikt eller 
inte. Som det är nu kan inte nya mjölk
företagare lämna mjölken någonstans.  
I praktiken blir det ett näringsförbud.

• Myndighetskontakter. Vi upplever att det 
blir svårare och svårare att få kontakt med 
tjänstemän inom allt från Jordbruksverket 
till länsstyrelser och Trafikverket. Beslut 
tas och skickas ut men det finns ingen 
kontaktperson och inga telefonnummer 
att ringa när vi har frågor.

• Öronmärken. För stora besättningar 
börjar det nu bli bekymmer med att det 
bara finns fyrsiffriga öronnummer. Jord
bruksverket bör omedelbart möjliggöra 
att det går att ha femsiffriga nummer.

• Regeringen måste omedelbart se över 
beredskapsnivån i Sverige vad gäller 
drivmedel, mineralgödsel, antibiotika 
och annat som lantbruket behöver vid 
en avspärrning. Detsamma gäller givetvis 
livsmedel i sig.

• Jordbruksverket. På många plan skiljer 
sig jordbruksverkets tolkningar av regler 
mot vad EU kräver. Tillsätt omedelbart 
en utredning som tittar på hur tillämp
ningen av reglerna kan ändras så att det 
gynnar svenskt lantbruk.

• Särregler. Sverige har högre krav vad 
gäller antibiotika, kemiska bekämpnings
medel och så vidare, än övriga EU. Detta 
bör ses över snarast.

• SLU. Vi upplever att Sveriges lantbruks
universitet arbetar med annat än frågor 
som gynnar livsmedelsstrategin och 
svenskt lantbruk. Skriv om reglerings
brevet så att SLU:s uppgift blir att se till 
lantbrukets lönsamhet och produktion i 
första hand.

• Lantmäteriet. De har långa handlägg
ningstider och har trots digitaliseringen 
inte lyckats minska kostnaderna för sin 
handläggning. Till exempel blir små 
förbättringar vad gäller gränser mellan 
markägare, borttagande av samfälligheter 
eller annat för dyrt och den orationella 
strukturen kvarstår.

• Lagfartskostnad och stämpelskatt. Detta 
är två skatter som orättfärdigt gör det dyrt 
att byta fastigheter. Kostnaden står inte i 
paritet med arbetet att registrera ny ägare.

• Reavinstskatten. När ett lantbruksföretag 

vill växa är det ibland så att fastigheten 
man äger är för liten. Vid köp av en  större 
kan man inte ta med sig hela värdet av 
den fastigheten man säljer, vilket omöjlig
gör bytet av fastighet. Reavinstskatt ska 
inte utgå förrän man säljer företaget.

• Skatteverkets regler för påminnelser och 
hur kostnader dras från skattekontot bör 
förbättras. Som det är nu kan den skuld 
som förföll till betalning vid ett tillfälle 
lämnas obetald medan den senare bok
förs som betald vilket gör att ärendet går 
till kronofogden för indrivning. Detta 
ger ”onödiga” betalningsanmärkningar.

• Arbetskraftskostnaden ligger högt i 
Sverige. 

• Vi har hårdare krav vad gäller gödsel
spridning på åkermark än i jämförbara 
länder. 

• Grundavdraget. Sverige har lägre grund
avdrag än många andra EUländer vilket 
höjer kostnaderna i alla led.

• Gensaxen eller crisprtekniken. Förbudet 
att använda den nya tekniken sänker vår 
växtförädlingseffektivitet.

KLIMATET
Utöver ovan nämnda punkter har Sverige 
flera klimatmässiga nackdelar jämfört 
med andra europeiska länder. Jämfört 
med  Finland har vi färre områden med 
 kompensationsstöd. 
• Kort betessäsong.
• Kortare tid då det är möjligt att använda 

lantbruksmaskiner. Svårare att samordna 
på grund av mer intensiv skördeperiod.

• Längre transporter.
• Kortare växtodlingssäsong.
• Färre möjliga grödor att odla.
• Lägre medelskördar.

MJÖLKBRANSCHENS KRAV PÅ OSS
• GMO. Vi har en enorm prispress på 

mjölkpriset. Vi måste sänka kostnaden 
men GMOfriheten fördyrar.

• Branschpolicyer. Alla former av själv
påtagna regler måste omprövas.

• Mejeribranschens kvalitetsprogram måste 
minimeras. Alla former av klimatberäk
ningar och hållbarhetsberäkningar måste 
läggas på is. Vår låga lönsamhet gör att vi 
måste ha maximal frihet på gårdsnivå.

• Ska LRF Mjölk och Svensk Mjölk över
huvudtaget finnas kvar?

Aktuellt just nu
∙ Vi mjölkbönder noterar att det verkar 
vara ganska mycket på gång inom politiken 
för till fället som vi välkomnar. Dels utreder 
Konkurrens verket hur konkurrenssituationen ser 
ut inom mejeri och försäljningsledet och dess
utom är det en konkurrenskraftsutredning igång. 

Vi har haft ett digitalt möte med Konkurrens
verket där vi tog upp några viktiga frågor om 
hur det ser ut för mjölkproduktionen. Vi har 
tipsat dem om lämpliga mjölkproducenter att 
intervjua samt skickat en text om vår syn på 
mjölkmarknaden.

Vi har även skrivit ett inlägg till konkurrens
kraftsutredningen där vi beskriver de konkur
rensnackdelar som svenskt lantbruk har. En hel 
del av de punkter vi har med på vår lista över 
det som gör det svårt att vara mjölkproducent 
kommer in här.

ÖKAD AKTIVITET
EMB, European milkboard, har ett möte i 22–23 
juni i Bryssel där vi kommer att medverka. Det är 
viktigt att vi är involverade internationellt.

Vi har uppdaterat vår mjölkkalkyl och den läggs 
upp på hemsidan inom kort. Vi har även med
verkat i ATL efter Arlas mjölkprissänkningar och 
vi har skrivit ett pressmeddelande som skickats till 
olika tidningar om vårt kommande arbete. 

För att bredda arbetet i vår förening har vi 
 beslutat att involvera fler medlemmar i olika 
  frågor för att kunna täcka så många olika 
områden som möjligt. Ju fler aktiva vi är, desto 
bättre. Grunden i vårt styrelsearbete består som 
vanligt av våra veckovisa telefonmöten. 

Styrelsen


